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سینما بی پول 
سال ساخت: 1401
کارگردان: علی عارف نسب
تهیه کننده: سعید خجسته فر، 
علی عارف نسب

عزیزم دوستت دارم
سال ساخت: 1401
کارگردان: میثم عباسی
تهیه کننده: محمدرضا کاشانی 
موحد

عروسک های کوچک
سال ساخت: 1400

کارگردان: محمد نظمی
تهیه کننده: محمد نظمی

کبریت 
سال ساخت: 1401

کارگردان: حسین جمشیدی
تهیه کننده: محمد گودرزی

شاهوار
سال ساخت: 1400

کارگردان: مجتبی فیروزآبادی
تهیه کننده: کمیته حفاظت از آب ، 

خاک و انفال الهی شهرستان شاهرود

غریبه
سال ساخت: 1401

کارگردان: راضیه سراجی
تهیه کننده: حوزه هنری استان 

خراسان رضوی

با  ۵۷ فیلم  داستانی  مسابقهٔ ملی

کمال تبریزی
 از »فیلم 100« نوشت؛

وقتی »عشق«
 بر محـدودیت
 غلبــه می کند...

اغلـب فیلمسـازان موفـق ایـران و حتـی جهـان، کارهـای 
اولیـه خـود را بـا سـاخت فیلم هـای کوتـاه آغـاز کرده انـد و 
من نیـز از ایـن قاعـده مسـتثنی نبـوده ام. بـه خاطـر دارم که 
در جمـع علاقه منـدان هنـر سـینما بـا هم فکـری یکدیگـر 
و پذیرفتـن مسـئولیت های مختلـف فیلمسـازی، روی 
ایده های مختلـف و به کمک یکدیگـر کار می کردیم و نهایتاً 
آن را به مرحله سـاخت می رسـاندیم. هـر چند در زمـان ما، 
نمایـش آثـار کوتـاه، زمینـه جشـنواره ای و اهمیت امـروز را 
نداشـت، اما ایـن موضـوع باعث نمی شـد که ما از سـاخت 
شـورانگیز و پرهیجـان فیلـم کوتاه منصـرف شـویم! تجربه 
عملـی فیلمسـازی در کوتاه ترین زمان ممکـن می تواند 
بسـیار دشـوارتر از سـاخت فیلـم بلنـد باشـد، چـون 
علاوه بر زمان بیـــــان مفهوم، ابـزار آن نیز محدودتر 
از امکانات یـک فیلم حرفه ای بلنـد بود. بـا این حال 
عشـق و علاقـه به هنـر سـینما، بـر همه چیـز غلبه 
می یافـت و لـذت بیـان تصویـری و انتقـال آن بـه 
مخاطـب هـر چنـد محـدود در آن زمـان، تـوام بـا 
نوعـی شـعف بـود کـه به تدریـج »زبـان سـینما« را 
در ضمیـر ناخـودآگاه مـا شـکل مـی داد. همـان 
بـود کـه  فیلمسـازی کوتـاه  جـذاب  روزهـای 
بـه مـا فهمانـد راه یادگیـری کلمـات و سـپس 
جـــمله سازی در ادبیـات سـینمایی، هــــمانا 
سـاخت فیلـم کوتـاه اسـت، هـر چـه کوتاه تـر، 
دشـــــوارتر و در عیـن حـال آموزنــــــده تر! 
فیلـم کوتـاه یعــــــــنی برداشـتن قدم هـای 
کوتـــــاه و آموختـــــن راه رفتـن و سپــــس 
برداشتن قـــدم های بلنــد در مسـیر متنوع 
هنـر سینـــــما، در گونه هـای مخـــــــتلف.
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کلوزآپ 
سال ساخت: 1401
کارگردان: یاسر پارسا
تهیه کننده: محمد اسماعیلی

لنگ 
سال ساخت: 1401
کارگردان: حسین بیات
تهیه کننده: حسین بیات

گماشته
سال ساخت: 1400

کارگردان: محمدصالح شاه  آبادی
تهیه کننده: محمدجواد موحد

مامان خودمه
سال ساخت: 1399

کارگردان: محمدحسین امانی
تهیه کننده: سیدسجاد قافله باشی 

گدار
سال ساخت: 1401

کارگردان: احسان عابدنیا
تهیه کننده: محمد اسماعیلی

ما
سال ساخت: 1401

کارگردان: مریم ناصری
تهیه کننده: مریم ناصری

با  ۵۷ فیلم  داستانی  مسابقهٔ ملی

چه گفتن مهم نیست، چگونه گفتن مهم است

در فیلم 100 ثانیه ای باید شعار داد!

»روایت در فیلم کوتـاه« عنوان دومین کارگاهی بود که روزگذشـته در پردیس سـینمایی 
ملـت برگـزار شـد. لیلـی در ایـن کارگاه بـه طـرح نکاتـی دربـاره اهمیـت روایت گـری در 
فرآیند سـاخت یـک فیلـم پرداخت. عـاج بـا تأکیـد بـر اینکـه »روایت بـا داسـتان خیلی 
فرق می کند.« توضیـح داد: »در داسـتان اسـتعاره، ابهـام، واژه سـازی و... وجـود دارد اما 
فیلمسـاز یـک فیلمنامـه، دوربیـن، تقطیـع زمانـی، نـور، گریـم و... را در اختیـار دارد کـه 
می تواند شـیوه روایـت او را جذاب تر کند. امـروزه روایت را در فیلم مسـتند هـم داریم. 
انگار روایـت مدام شـاخه های تخصصی تر به خود می گیـرد. این »چگونه گفتن« بسـیار 
زیرشـاخه پیـدا کـرده اسـت. پـس اینکـه چگونـه بگوییـد، انتخـاب شماسـت امـا گاهی 
روایـت کاری می کند کـه شـما افـراد را جلوتـر از عناصر دیگـر تصـور می کنیـد.« کارگردان 
»سـرهنگ ثریـا« در ادامـه گفت: »چـه گفتن مهم نیسـت بلکـه چگونه گفتن مهم اسـت 
البته اگر هـر دو کنار هم باشـند، نتیجه بهتـری خواهید گرفـت. در فیلم کوتاه و داسـتان 
کوتاه مسـاله زمـان و حجم روایت هاسـت. اسـلوب درسـت زیبایی شناسـی کـه باید در 
فیلم کوتـاه و بلنـد رعایت شـود، در هـر دو یکی اسـت و تفـاوت در زمان آن هاسـت. در 
فیلم کوتـاه خلاقیت شماسـت که نشـان می دهد بـرای این زمـان محدود چـه قصه ای 
را چگونـه بگوییـد. اگرچـه بـرای راوی فیلـم کوتـاه دشـواری هایی وجـود دارد امـا بـه 

محض اینکـه ایـده و زاویـه نگاه خلاقـه را پیـدا کنیـد، برنده اسـت.«

علاقه منـدان سـینمای کوتـاه در دومیـن روز برگـزاری سـیزدهمین جشـنواره بین المللـی فیلـم ۱00 
فرصت ویژه ای را به دسـت آوردند تـا در قالـب دو کارگاره ویژه در معرض انتقال تجربه فیلم سـازی 
از سـوی دو اسـتعداد فیلم سـازی جوان سـینمای ایران قرار بگیرند. کاظم دانشـی که پس از سـال ها 
تجربه فیلمسـازی در سـینمای کوتاه، بـا اولین فیلم بلند سـینمایی خود یعنـی »علـف زار« تبدیل به 
یکـی از پدیده هـای جشـنواره فجـر شـد، در کارگاهـی بـا عنـوان »کارگردانـی فیلم کوتـاه« ضمـن ارائه 
توضیحاتـی دربـاره ویژگی هـای یک فیلـم خـوب، در قالـب مـرور خاطـرات خـود از فرآیند سـاخت 
فیلم »علـف زار« نکاتـی را با حاضـران در کارگاه به اشـتراک گذاشـت. این کارگـردان سـینما تاکید کرد: 
»در فیلـم صـد ثانیـه ای بایـد حـرف زد و شـعار داد و یـک نتیجـه ای از آن گرفـت. بایـد نـگاه جدیـدی 
بـه یـک موضـوع ارایـه کـرد. بـه نظـرم یـک فیلم سـاز بـا نـگاه و جهان بینـی خـود زنـده اسـت، حـالا 
بـا هـر رویکـرد سیاسـی و اجتماعـی. در فیلـم ۱00 ثانیـه ای هـم بایـد نـگاه خـود به جهـان هسـتی را 
منتقل کنید. داشـتن یک حـرف و نگاه نـو درباره یک مسـاله تکـراری، مهم اسـت. چـون دیگر همه 
موضوعات گفته شـده و دنیا تشـنه نگاه جدید به مسـایل تکـراری اسـت.« وی درباره سـوالی درباره 
بازنویسـی متعـدد فیلمنامه هم مطـرح کـرد: »فیلمنامـه مثل قرمه سـبزی اسـت و باید جـا بیفتد. 
من حتـی گاهـی فیلمنامـه را بـه مـادرم هـم می دهم تـا بخوانـد. مثـلا یک بـار مـادرم گفـت خانمی 
کـه در فیلمنامـه نقشـی دارد، چقدر غـر می زند. آنجـا متوجه شـدم باید تغییـرش بدهم تـا موجب 
سردرد مخاطب نشـود« دانشـی در بخش جالب دیگری از اظهاراتش هم گفت: »فیلمسـاز نباید در 
جناح بندی اینسـتاگرامی قـرار بگیرد باید بـرای همه مخاطبـان فیلم بسـازد، نمی شـود به مخاطب 
»بخارسـت« بی احترامی کـرد. به نظرم مـا به امثال مسـعود اطیابی مدیونیـم چون چرخ بسـیاری از 
سـینماها با همین فیلم هـا می چرخد، اگر چنین فیلم هایی نباشـد و سـینما جمع شـود مـنِ نوعی 

هـم نمی توانـم »علفـزار« بسـازم. آن ها هـم به سـینما لطـف می کنند.«
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تمـام  در 
ســـــــال های فیلم سازی اش 

آنچه بیــــــش تر از هر نکــــته دیگری در 
کارنامه اش بروز و نمـــــود داشـته، دغدغه مندی 

بـوده اسـت. پـوران درخشـنده از همـان گام هـای اولیـه 
ورودش بـه عرصـه کارگردانـی سـینما و سـاخت فیلم هایـی 

چون »رابطه« و »پرنده کوچک خوشـبختی«  تا همین سـال های 
اخیـر کـه سـراغ روایت هایـی تلـخ و صریـح از جنـس »هیـس 
دخترها فریاد نمی زنند« و »زیر سقــف دودی« رفته است، همواره 
نگاهی دغدغه مند به جامعه و البته فرآیند فیلمسازی داشته 
است. او در همین گفتگو صراحتاً  از وسوسه چند ساله اش 

بـرای سـاخت فیلـم کوتاه و مشـخصاً فیلـم ۱00 ثانیه ای 
می گوید و جزو آن دسـته از سـینماگرانی است که 

ساخت فیلم ۱00 ثانیه ای را بسیار سخت تر 
رد؛از فــــیلم بلنـــــد می داننـــــد. 
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 شما به عنوان یک فیلم ساز باسابقه با فیلم سازان جوان تر 
هم در ارتباط هستید. از نگاه خودتان فکر می کنید جدی ترین 
مسئله ای که باید در فرآیند ساخت یک فیلم 100 ثانیه ای از سوی 

فیلمسازان جوان مورد توجه قرار بگیرد چیست؟

مهمترین مسئله این است که هر فیلمسازی برای ساخت فیلم 
۱00 ثانیه ای باید سوژه ای را انتخاب کند که بتواند در بازه زمانی 
۱00 ثانیه ای حرفش را به مخاطب منتقل کند. یک فیلم ۱00 ثانیه 
هم به لحاظ فرم و هم به لحاظ مضمون و محتوا باید شکیل 
و روان باشد. باید حرف نو و تازه داشته باشد. همه این موارد را 
فیلمسازی که می خواهد در ۱00 ثانیه حرفی را به مخاطب منتقل 
کند باید رعایت کند تا بتواند حرفش را به زیباترین، بهترین و 
تازه ترین شکل ممکن مطرح کند. اگر نگاه آسیب شناسانه 
داشته باشیم، برخی از فیلم های ۱00 ثانیه ای در ساختار ضعیف 
هستند و نمی توانند مطلب را به درستی به مخاطب منتقل کنند. 
پایان بندی مناسبی ندارند و مفهومی که باید در زمان ۱00 ثانیه به 
مخاطب منتقل شود، صورت نمی گیرد. گاهی هم موضوعات و 

مضامینی را انتخاب می کنند که الکن می مانند.

 در میان فیلم های کوتاهی که دیده اید تا 
کنون پیش آمده است که باوجود زمان کوتاه 

یک فیلم از تماشای آن حوصله تان سر برود؟

باشد موضوعی که  نتوانسته  اگر کارگردان 
مدنظر دارد را به درستی مطرح کند، حتما این 
اتفاق رخ می دهد. شما برای ساخت فیلم در 
۱00 باید مضمونی را انتخاب کنید که بتوانید 
آن را در همین بازه زمانی مطرح کنید. ممکن 
است کل محتوای مدنظر را بتوانید در یک 
پلان هم به تصویر درآورید. گاهی می توان 
این جرأت و جسارت را داشت که روایت را 
از این اندازه هم خردتر و کوتاه تر کرد. البته 
که این کار، کار سختی است. به همین دلیل 
فیلمساز باید با دقت و حساسیت بالا دست 

به انتخاب سوژه برای فیلمسازی بزند. 

که  افرادی  دیدگاه  به  نسبت  نظرتان   
معتقدند ساخت فیلم 100 ثانیه ای گاهی از کارگردانی یک فیلم 

بلند هم سخت تر می شود چیست؟

اینکه اگر شما بخواهید  قطعا همین طور است. به دلیل 
موضوعی را در ۱00 ثانیه با مخاطب مطرح کنید قطعاً شرایط 
آن با زمانی که دو ساعت برای انتقال آن موضوع زمان داشته 
باشید، متفاوت خواهد بود. در فیلم بلند شما دو ساعت زمان 
در اختیار دارید تا حرف خود را منعقد کنید اما اینجا تنها ۱00 
ثانیه فرصت دارید و به همین دلیل هم کار سخت تر می شود. 
به همین دلیل کسی که بتواند فیلم ۱00 ثانیه ای بسازد، حتما 
می تواند این مجوز را دریافت کند که در سینمای بلند هم ورود 
کند. شما برای ساخت فیلم ۱00 ثانیه ای باید خیلی باهوش 
باشید و از نظر اندیشه آنقدر باید پشتوانه قوی داشته باشید که 
بتوانید پیام خود را به درستی به مخاطب منتقل کنید. فیلمساز 
باید از مخاطب خود هم شناخت داشته باشد و بداند که برای 
چه کسی دارد فیلم می سازد و چگونه می تواند جذاب تر عمل 
کند. به دلیل همه این ملاحظات هم ساخت فیلم ۱00 ثانیه ای 

سخت تر می شود.

خود  مخاطب  برای  می توانند  ثانیه ای   100 فیلم های   
غافل گیرکننده باشند؟ 

بله حتماً. بازهم مضمون انتخابی مهم است و اینکه چگونه 
قرار است این مضمون را در قالب یک فیلم ۱00 ثانیه ای به 
مخاطب منتقل کنیم. ایده ای که مناسب ساخت یک فیلم ۱00 
ثانیه ای است، امکان ندارد در قالب یک فیلم ۱0 یا 20 دقیقه ای 
ساخته شود. چنین فیلمی فقط باید در همان ۱00 ثانیه روایت 
شود. انتخاب مضمون برای چنین قالبی آن هم در صورتی که 
بخواهیم برای مخاطب غافل گیرکننده هم باشد، اهمیت 
بیشتری پیدا می کند. این جنس فیلمسازی نیاز به وسواس در 

انتخاب دارد.

  تاکنون پیش آمده است که وسوسه شوید بعد از فیلم های 
بلندی که ساخته اید سراغ سینمای کوتاه بیایید و یا حتی یک فیلم 

100 ثانیه ای بسازید؟

بله. زمانی که جشنواره فیلم ۱00 تازه راه افتاده بود و من هم 
در ترکیب هیأت داورانش بودم، خیلی مشتاق بودم که خودم 

هم این کار را انجام دهم.

 الان چطور؟

هنـوز هـم ایـن احسـاس را دارم. خیلـی از 
قالـب  در  می تـوان  را  اجتماعـی  مسـائل 
از  کـرد.  منعکـس  اجتماعـی  فیلم هـای 
مسـائل زنـان گرفتـه تـا خیلـی از معضـلات 
اجتماعـی دیگـر را می تـوان در ایـن قالـب 
مطـرح کـرد. به خصـوص در مـواردی کـه 
بایـد لـب مطلـب ارائـه شـود و جایـی بـرای 
بـه  بایـد  آثـار  ایـن  نیسـت.  زیاده گویـی 
گونـه ای تولیـد شـود کـه نـه بتوانیـم یـک 
فریـم بـه آن اضافـه کنیـد و نـه یـک فریـم 
کـم. اگـر فرصتـی پیـش بیایـد و سـوژه ای 
را پیـدا کنـم چنیـن فیلمـی هـم می سـازم. 
 ۱00 فیلـم  سـاخت  فرآینـد  در  جسـتجو 
ثانیـه ای بسـیار مهـم اسـت. نکته مهـم هم 
این اسـت کـه ایـن جنـس فیلم هـا همـواره 
باید بـه روز باشـند و حرف تـازه ای هـم برای 
گفتـن داشـته باشـند. خیلـی از کارهـا را آدم 
می بیند کـه قبلا دربـاره سـوژه آن ها کار شـده بـوده امـا بازهم 

می رونـد.  سراغ شـان  فیلمسـازان  برخـی 

 یکی از دلایلش می تواند این باشد که برخی از فیلمسازان 
خودشان کمتر فیلم می بینند.

فیلم دیدن، خواندن و حتی نگاه کردن بسیار تأثیرگذار است. 
فیلمساز باید صاحب یک ذهن خلاق و همواره در حال 

اندیشه باشد. 

 از مسیر برگزاری جشنواره ها می توان به کشف استعدادهای 
تازه امیدوار بود؟

صددرصد. اساسا برگزاری جشنواره ها به خصوص در حوزه 
فیلم کوتاه برای کشف استعداد است. در همین رویدادهاست 
متوجه  می شوید.  فیلمساز  یک  هوش  متوجه  شما  که 
خلاقیت او می شوید. گاهی فیلمی را می بینید و با خود 
رسیده  ذهنش  به  ایده ای  عجب  فیلمساز  این  می گویید 
و چقدر خوب آن را روایت کرده است. این اتفاق در بهترین 

حالت در جشنواره ها می تواند رخ دهد.
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ایده ای که مناسب 
ساخت یک فیلم 

100 ثانیه ای است، 
امکان ندارد در قالب 

یک فیلم 10 یا 20 
دقیقه ای ساخته 

شود. چنین فیلمی 
فقط باید در همان 100 

ثانیه روایت شود.
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گفتگوی  متفاوت »صدبرگ«  با هادی مقدم دوست؛

این یک»چت« سینمایی است!
 الان در حال استفاده از چت در فضای مجازی برای ارتباط 
و گفتگوییم. به عنوان یه سینماگر فکر می کنین این ابزارهای 

جدید ارتباطی، چه تأثیری بر ابزار سینما داشتند؟

منظورتون از »ابزارهای سینما« رو یه قدری بیشتر برام باز 
کنید؛ شاید گمون کنید شوخی می کنم، اما الان و در این 
لحظه تلقی خود من از عبارت »ابزارهای سینما« همون 
وسایل فیلمبرداریه! بعد دارم هی از خودم سوال می کنم 
واقعاً ارتباط ابزارهای جدید ارتباطی، با وسایل فیلمبرداری 
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ماموریت 
سال ساخت: 1401
کارگردان: حسن حبیب زاده
تهیه کننده: محدثه پیرهادی

مستانه
سال ساخت: 1398
کارگردان: حمید عزیزی
تهیه کننده: حوزه هنری استان 
اردبیل

مرد خانه ما
سال ساخت: 1401

کارگردان: حامد کوهزاد
تهیه کننده: حامد کوهزاد

 ملاقاتی

سال ساخت: 1401
کارگردان: امیرحسین ملک زاده
تهیه کننده: محمدمهدی اسدی

متواری
سال ساخت: 1398

کارگردان: سید مهدی میرغیاثی
تهیه کننده: سیدمهدی میرغیاثی

مگس
سال ساخت: 1401

کارگردان: حسین فرقدان
تهیه کننده: حسین فرقدان 

با  ۵۷ فیلم  داستانی  مسابقهٔ ملی

چی می تونه باشه؟

سینما.  ابزارهای  نه  ابزاره،  یه  به عنوان  سینما  منظورم   
فرهنگ حاکم بر رسانه های جدید، در فرهنگ استفاده از سینما 

تأثیری داشته؟ 

می تونه تاثیر بذاره اما نمی تونم راحت بگم تاکنون چقدر 
تاثیر گذاشته. رسانه های جدید بستر بروز خلق و خوهای 
ارتباطی جدیده. مثل عمیق نبودن گفتگوها در مکالمات 
داخل پیام رسان ها. یا مثلاً احتمال کژتابی زیاد و نارسایی 

همــــــه 
چیـز بـا یـک دعـوت سـاده آغـاز 

شـد. دعـوت بـه گفتگـو دربـاره »فیلـم ۱00« آن 
هـم از فیلم نامه نویـس و کارگردانـی کـه سال هاسـت بـا 

جریـان سـینمای کوتـاه عجیـن اسـت. هـادی مقدم دوسـت برای 
همه آن ها کـه از نزدیک با او معاشـرت داشـته اند، یـک ویژگی بـارز دارد 

و آن اینکـه مـدام به دنبـال پیـدا کـردن زاویه هـای جدیـد بـرای نـگاه کـردن 
بـه موقعیت هـا و موضوعـات به ظاهـر کلیشـه ای و تکـراری اسـت. شـاید 
به همیـن دلیـل هـم وقتـی دعـوت کردیـم گفتگویـی بـا »صدبـرگ«  به عنوان 
نشــــــریه روزانـه جشـنواره فیلـم ۱00 داشــــــته باشـد، ایـده ای مـــتفاوت 
پیـش روی مـا گذاشـت و خواسـت به جـای روال مرسـوم، در یـک »چـت« 

در دنیـای مجـازی بـا هـم بـه گفتگـو بپردازیـــــم. ما هـم استـــــقبال 
کردیـم. حاصلش حـالا پیـش روی شماسـت؛ با همـان طعم و 

مزه مــتفاوت کـه نخواسـتیم بـا ویراسـتاری جمـلات و 
سبــــک نگارشی مــــقدم دوست، بـــــه آن 

آسیــــــبی وارد شــــود.



معنا در همین مکالمات. یا حتی رسانه های دیگری که ظاهراً 
رسانه نیستند اما کار رسانه ای هم انجام می دهند، مثل گیم و 
شبکه های اجتماعی داخل گیم ها. یا اصلا اخلاقیاتی که در 
شبکه های اشتراک گذاری عکس و فیلم و صدا وجود دارد، یا 
امکان نظر دادن در لحظه، یا حتی برنامه های مورد استفاده 
در جلسات آنلاین که آدم ها در کنار هم نیستند اما برای 
فهماندن منظور خود دست به خلق ایده های تازه و حتی 
سینمایی می زنند یا گفتگوی تصویری آنلاین دو نفره یا چند 
نفره. تمام این ها باعث خلق رفتارهایی در کاربران می شود که 
می توان آن را یک رویکرد در تغییر سلیقه مخاطب دانست. 
مثال معروفش همان سرعت است که خیلی بحث درباره 
آن با جمله »مخاطب به دلیل سرعتی که در فضای مجازی 
تجربه می کند، دیگه حوصله سرعت های پایین تر را نداره« 
معروف است. خب همین گزاره ها ملاک می شود برای نوع 
رفتار، هم در تولید سینما و هم در توقعات ما از سینما و 
حتی در دیگر گونه های هنری. یعنی علاوه بر انواع سلیقه و 
پسند، فیلم هایی تولید و یا پسندیده می شوند که اخلاق 
گیم، بازی و یا همان »کم عمق بودن« را دارند. این ابزار قبل 
از سینما روی خلق و خو و عادات افراد تاثیر گذاشته و هر 
چیزی که عادات آدم  ها را شکل و یا تغییر دهد هم روی 
تولید هنری و هم روی پسند اثر هنری تاثیر می گذارد. گاهی 
این ابزار آنقدر خودشان را به عنوان نوین ترین پدیده های 
عالم جا می زند که اگر کسی به آن ها اعتنایی نداشته باشد، 
حتی ممکن است برچسب کهنه و از مد افتاده و اصطلاحا 

غیر به روز بخورد!

  به جای خوبی رسیدیم. با توجه به تأثیری که اشاره کردید 
این ابزارهای جدید بر خلق و خوی افراد گذاشته است، می توان 
به این نتیجه رسید که در دوران ویژه ای برای توجه به فیلم های 
کوتاه به ویژه از جنس فیلم های 100 ثانیه ای قرار داریم؟ واقعا 

این قالب های فیلمسازی امروز کارکرد بیشتری  پیدا کرده است؟

اندازه های کوتاه یا کوتاه کوتاه از نظر بلندی زمان در یک ابزار 
ارتباطی جدید  ابزارهای  به همین  رسانه ای، اصلا مربوط 
می شوند )به غیر از تیزرهای تبلیغاتی و آنونس های فیلم که 
پدیده هایی قدیمی تر محسوب می شوند(. مثلاً فرض کنید 
استوری های کوتاه و متحرک،  گیف، کپشن های متحرک، 
ویدیوکامنت، موشن گرافیک و یا اینفوموشن ها و امثال 
این ابزار رسانه ای همه کوتاه و حتی از کوتاه هم کوتاه تر 
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هستند. فیلم ۱00 ثانیه ای هم به لحاظ کوتاهی به اندازه 
زیادی در اطراف این پدیده ها و یا اصلا خود این پدیده های 

رسانه ای ست.

 هادی مقدم دوست در چه شرایطی برای ساخت یک فیلم 
100 ثانیه ای وسوسه می شود؟

با پیدا کردن یک لحن جالب، یا داستان و یا شخصیت جالب، 
یا مضمون ممتاز، یا فرم جالب و تازه که باعث تاثیر جالبی 
شود و فقط یک شکل مجرد نباشد. همه این ها که گفتم شبیه 
همان چیزهای وسوسه کننده است که باعث می شود که 
آدم قصد یک فیلم بلند را بکند، اما آنچه میان همه این ها 
وسوسه کننده تر است، فرم جالب و تاثیرساز است. از قصد 
تاکید مجدد دارم روی تاثیرسازی فرم یافته شده تا یادم بماند 
فرم و شکل خالی، ابدا وسوسه کننده نیست و حتی مزاحم و 

متظاهرانه هم هست.

را  سوالم  ناگزیرم  اما  است.  درک  قابل  فرم  بر  تأکیدتان   
تکرار کنم چون طبیعی است که »جالب بودن« برای همه ملاک 
است، می خواهم بدانم چه چیزهایی برای هادی مقدم دوست 

»جالب«  است؟

برای تعریف کردن آنچه از نظر بنده جالب است دو تا تعبیر 
هم  معنا به کار می برم، اولی؛ »تازه و آشنا« و دومی؛ »بکر و عام«. 
هر چیزی که هم تازه و بکر باشد و هم در عین حال آشنا و قابل 
تصدیق و معروف برای عامه  مخاطبین، برای بنده جالب 
است. البته مواجهه متفاوت با هر چیزی که حتی ممکن است 
کلیشه هم شده باشد، باز جالب است. کلا تازگی یک رکن مهم 

برای جالب بودن است.

  و سوال پایانی؛ جذاب ترین ایده ای که تاکنون در یک فیلم 
100 ثانیه ای دیده اید و شما را به ذوق آورده، چه بوده است؟ 

کدام ویژگی اش برای تان جذاب تر بود؟

چیزی که تقریباً یادم هست این است؛ فیلمی که از رابطه 
نقوش ظروف و بشقاب های در حال غوطه ور شدن در یک 
سینک پر از آب ظرفشویی، یک داستان ساخته بود. قشنگ 
شروع، میان و پایان جذاب داشت. فیلم را خیلی سال پیش 
دیدم و جزییات داستانی اش را به خاطر ندارم، اما قصه در 
طول زمان پر شدن سینک ظرفشویی و غوطه وری کامل 

ظروف در آب کف دار ظرفشویی رخ می داد.
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منفی 1  
سال ساخت: 1401
کارگردان: بهار جوادی
تهیه کننده: حوزه هنری 
استان فارس

واکنش
سال ساخت: 1400
کارگردان: حسین وکیلی
تهیه کننده: حســـین 
وکیـــلی

همه به جز یک نفر
سال ساخت: 1400

کارگردان: مهدی 
شاهـــسواری

تهیه کننده: پویا خسروی

یک پرچم
سال ساخت: 

1400
کارگردان: 

سامان غنائمی
تهیه کننده: 

محـــمد جـواد 
موحد

یک + یک  یک - یک
سال ساخت: 1401

کارگردان: سجاد انتظاری
تهیه کننده: حوزه هنری 

استان خراسان رضوی

نشانه 
سال ساخت: 1401

کارگردان: سعید ولی زاده
تهیه کننده: حوزه هنری استان 

خراسان رضوی

یادداشت
سال ساخت: 1401

کارگردان: محمدرضا دهستانی
تهیه کننده: محمدرضا 

دهستانی

با  ۵۷ فیلم  داستانی  مسابقهٔ ملی



اکران های جشنواره سیزدهم فیلم 100 با 
استقبال ویژه علاقمندان همراه بود...

صاحب امتیاز: سازمان سینمایی سوره
مدیرمسئول:  یوسف منصوری

)زیر نظر هادی فیروزمندی، مدیر رسانه ای(
سردبیر: محمد صابری

تحریریه: زهرا منصوری، زهرا دمزآبادی

مدیر هنری و طراح نشان: وهب رامزی
صفحه آرا:  سیدعلی حجازی

دبیر عکس: معین باقری
با تشکر از: فاطمه پاقلعه نژاد، 

سپیده شریعت رضوی، رضا فرزانه
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ترکیب داوران سیزدهمین 
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بـــخــــش مـــلــی بخش بین الملل

بــــخــــــش کودک


